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IntrePId kAyAks segre tàrregA

Salut anuncia que Lleida podria 
passar a la fase 3 en una setmana
Control de la pandèmia || Les comarques del pla obtenen les millors dades sanitàries des del 17 
de març: sense defuncions des de dilluns, només cinc persones a l’UCI i dinou contagis nous

Multes de 100 euros 
per no portar 
mascareta

L’experiència de deu 
lleidatans després 
de superar el virus

Bellpuig reobre el 
cine i arranca el 
turisme actiu

El decret de nova normali-
tat que està preparant el Go-
vern central inclou multes 
de 100 euros per no portar 
la mascareta.

Primer els van dir que era 
poc més que una grip, des-
prés van veure morir molta 
gent. Van superar la malaltia i 
ens narren les seues seqüeles.

El Teatre Armengol de Bell-
puig és el primer cine que re-
obre a Lleida. D’altra banda, 
el turisme actiu va arrancar 
ahir a Mont-rebei.

El cine Armengol de Bellpuig, primera sala de cine de Lleida que va reprendre ahir les sessions.

Els caiacs van tornar  
ahir a Mont-rebei.
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coronavirus deSeScalada

Pubs i discoteques podran 
obrir al final en fase 3 
però sense pista de ball

Una zona de pubs i bars a lleida, que podria entrar a la fase 3 dilluns que ve.

amaDo forrolla

per cent de l’aforament (da-
vant el 40% de la fase 2). L’or-
dre publicada ahir autoritza 
també l’obertura en fase 3 de 
casinos i salons de joc i recre-
atius amb aforament limitat 
al 50% de la seua capacitat. 
Permet també obrir les places 
de toros a Espanya.

Quant al transport, l’or-
dre elimina les restriccions a 
l’ocupació dels vehicles i serà 
possible en fase 2 fer ús del 

total de places assegudes, per 
als transports amb autobús i 
ferroviaris, així com per als 
transports terrestres col·lec-
tius d’àmbit urbà i periurbà. 
Això acaba amb la prescrip-
ció de deixar un seient buit 
entre dos viatgers. Pel que fa 
al transport privat, elimina els 
límits d’ocupació si els passat-
gers conviuen al domicili i el 
delimita a dos per fila en cas 
contrari.

Imatge d’alguns dels lleidatans que van omplir ahir l’eix comercial.

amaDo forrolla

mobilitat entre diferents comu-
nitats autònomes no es preveu 
que s’autoritzi fins que s’arri-
bi a la nova normalitat o que 
acabi l’estat d’alarma degut al 
coronavirus.

S’ha de recordar que la gran 
majoria de comerços de l’Eix 
Comercial van reobrir les por-
tes amb l’entrada a la fase 1 de 
la desescalada, el passat 18 de 
maig.

La pandèmia dispara l’afició 
pel turisme de naturalesa
Fins un 15% de nous clients, que optaran aquest estiu per la 
muntanya com a destinació || Ofertes i bonificacions a la costa

els primers caiacs de la temporada al congost de Mont-rebei.

Una de les terrasses de la Seu d’Urgell plena de clients.
intrepiD kayaks

c. sans

e. Farnell
❘ lleiDa ❘ La pandèmia del corona-
virus dispara entre un 10 i 15% 
l’afició al turisme de naturalesa, 
especialment al Pirineu. Aques-
ta és la previsió de la Federació 
d’Hostaleria de Lleida per a l’es-
tiu, ja que calcula que turistes 
que abans del Covid-19 no op-
taven per aquesta destinació, 
ara elegiran zones d’alta munta-
nya per passar les vacances, tant 
pels preus, que es mantindran 
igual que l’any passat, com per 
la seguretat que oferiran els es-
tabliments turístics. El president 
de la federació a Lleida, Josep 
Castellarnau, es va mostrar op-
timista i va apuntar que hi pot 
haver una “allau” de demanda 
d’aquesta destinació. “Hi ha un 
percentatge del 10 al 15 per cent 
de turistes que abans d’anar a 
un hotel de platja optaran per 
anar al Pirineu i gaudir de tran-
quil·litat, naturalesa i segure-
tat”, va apuntar. 

Els establiments de turisme 
rural, allotjaments turístics i 
càmpings de les comarques de 

n Les empreses que ofereixen 
serveis aquàtics en pantans 
com la pràctica del caiac, pad-
dlesurf, hidrobob o simple-
ment viatges amb barca han 
hagut d’eleborar els respectius 
protocols de seguretat per po-
der iniciar l’activitat aquesta 
temporada, que es va veure 
frenada per l’estat d’alarma i 
la crisi sanitària. Així mateix, 

empreses catalanes i aragone-
ses que exploten turísticament 
les aigües de Canelles estan 
reprenent l’activitat aquests 
dies amb reserves prèvies i 
amb un màxim de persones 
al dia. 

Des de la firma Intrepid Ka-
yaks del Pont de Montanyana 
(a Osca, en fase 2 i que demà 
passarà a fase 3) van iniciar 

ahir els viatges. Ho van fer 
per als clients aragonesos que 
es van atrevir a navegar fins 
al congost de Mont-rebei en 
caiac i prenent totes les me-
sures de seguretat previstes, 
des de mascaretes fins a la 
desinfecció de tot el material 
que s’hagi utilitzat. Les firmes 
d’Àger també treballen per 
obrir a mitjans de juny.

tUrISMe actIU

Protocols de seguretat per a activitats aquàtiques

muntanya es preparen per re-
bre els clients sobretot els mesos 
de juliol i agost, quan es preveu 
que estigui consolidat el final de 
les limitacions a la mobilitat de 
les persones.

Fora de les comarques de 
Lleida el sector turístic es pre-
para per a la nova temporada i 
ha posat el focus en el turista 
català amb ofertes atractives 

amb l’argument d’oferir-los una 
escapada després d’una prima-
vera i una Setmana Santa que 
no han existit. Bonificacions al 
Túnel del Cadí, hotels de luxe 
al centre de Barcelona a preus 
més baixos de l’habitual i des-
comptes de fins al 30 per cent 
als sanitaris són algunes de les 
iniciatives del sector per salvar 
part de la facturació.
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Calvet: “L’Agència de Patrimoni 
Natural aportarà veu al territori.”

p. 23
El Pont de Suert també suspèn la 
baixada de falles.

p. 25

x. rodríguez
❘ LLEiDA ❘ La majoria dels nego-
cis de proximitat han hagut de 
reorientar la seua activitat i es-
tratègia per adaptar-se a l’es-
tricte confinament que es va 
decretar per la crisi sanitària 
del coronavirus. Alguns asse-
guren que han hagut de rein-
ventar-se, mentre que d’altres 
s’han llançat a la venda online 
i a l’entrega a domicili per re-
duir les pèrdues generades pel 
tancament de l’activitat, com 
per exemple els restaurants. 
Per la seua part, els negocis que 
ja oferien aquesta possibilitat 
han potenciat aquests canals de 
comercialització.

Cinquanta propietaris de 
petites i mitjanes empreses de 
Lleida són ara els protagonistes 
de la campanya de promoció 
del consum local que ha llançat 
la Diputació a través del Patro-
nat de Promoció Econòmica. 
Aquesta iniciativa busca dina-
mitzar les economies locals po-
sant en relleu els productors de 
quilòmetre zero (vegeu SEGRE 
d’ahir).

Una d’aquestes empreses és 
Cal Tomàs, de la Pobla de Se-
gur, que es dedica a la venda de 
carn de vaca i vedella ecològica 
i d’embotits. Una de les propie-
tàries del negoci, Laura Gordó, 
va explicar ahir que el 80 per 
cent dels seus clients són “res-
taurants de nivell mitjà o alt” i 
el 20 per cent restant correspon 
a botigues, carnisseries i parti-
culars. Amb el tancament dels 
establiments d’hostaleria, a Cal 
Tomàs van potenciar les ven-
des als particulars a través de la 
pàgina web, una cosa que por-
ten fent des de fa catorze anys. 
Gordó va explicar que han fet 
“més vendes de les que esperà-
vem”, encara que “no compen-

sa la pèrdua dels restaurants”, 
però que ha pal·liat els efectes 
de l’estat d’alarma. En relació 
amb el consum de proximitat, 
Gordó va assegurar que “la gent 
s’està conscienciant que ens hem 
d’ajudar els uns als altres”.

Servei a domicili
Un altre dels protagonistes 

de la campanya de la Diputació 
és el propietari i xef del restau-
rant L’Espurna de Lleida, Jordi 

“Ens hem reinventat”
Negocis de proximitat reorienten l’activitat pel confinament || Són els 
protagonistes de la campanya de la Diputació i expliquen les seues vivències

administració pública iniciatives

Endesa atribueix 
l’avaria de 
Torrefarrera a 
unes obres
El consistori critica el 
servei de la companyia

serveis

redacció
❘ LLEiDA ❘ La companyia elèctri-
ca Endesa va atribuir ahir a 
unes obres la causa de l’ava-
ria de divendres passat a Tor-
refarrera, que va deixar sen-
se subministrament més de 
3.000 clients. Fonts de l’em-
presa van incidir ahir que el 
tall de llum no és atribuïble a 
l’elèctrica, tal com va criticar 
l’ajuntament de la localitat, 
sinó als treballs d’una exca-
vadora en una rasa que van 
fer malbé un cable soterrat.

La incidència es va pro-
duir cap a les 12.50 hores i 
al cap d’una hora i mitja (a 
les 14.14 hores) només que-
dava un afectat. En total, hi 
va haver 3.268 abonats que 
van registrar una interrupció 
en el subministrament elèc-
tric, segons va assegurar la 
companyia.

La seua versió no coinci-
deix amb la del consistori, 
que divendres va exposar la 
indignació dels veïns per la 
qualitat del servei de l’elèc-
trica i va avançar que dema-
narà a l’Administració que es 
traspassin totes les estacions 
transformadores d’Endesa (o 
una gran part) a l’altra sub-
ministradora del municipi, 
Atlas Energia. El consisto-
ri va assegurar que aquesta 
zona registra interrupcions 
constants del proveïment 
elèctric i va lamentar que 
no només havia afectat abo-
nats particulars sinó també 
un centenar d’empreses. S’ha 
d’assenyalar que el municipi 
va acollir el 2017 sistemes de 
control per auditar la qualitat 
del servei.

El Partit Popular 
demana rectificar les 
sancions als caçadors

polèmica

❘ LLEiDA ❘ El PP ha presentat 
una proposta de resolució al 
Parlament per deixar sen-
se efecte l’increment de les 
sancions per infraccions en 
matèria de caça, que poden 
arribar a 120.000 euros per 
als casos més greus, com ja 
va avançar SEGRE. També 
proposen iniciar els treballs 
de l’avantprojecte de la llei 
de caça, perquè es presenti 
davant de la cambra catalana 
abans d’acabar l’any.

en primera perSona

MArC CAStELLó

MArC CAStELLó

MArC CAStELLó

Laura Gordó
CAL toMàS / LA PobLA DE SEgur

Julita Duró
fLorS juLitA / LA fuLioLA

Jordi Vidal
rEStAurANt L’ESPurNA / LLEiDA

«Fa 14 anys que 
venem online»

«Arribaven encàrrecs 
per telèfon»

«Vam començar a 
servir a domicili»

z Laura gordó, una de les propi-
etàries de Cal tomàs de la Pobla 
de Segur, va explicar que “fa 14 
anys que venem carn online”. 
“Vam ser els primers de tot Espa-
nya a fer-ho, juntament amb una 
altra empresa del País basc”, va 
dir. Amb el confinament, van po-
tenciar la venda als particulars, 
ja que el 80% dels clients són els 
restaurants, que van tancar per 
l’estat d’alarma.

z julita Duró, de flors julita de 
la fuliola, és una florista amb 20 
anys de trajectòria. Va explicar 
que durant el confinament els 
clients feien “comandes per te-
lèfon o per WhatsApp”. Duró va 
apuntar que per les restriccions 
de l’estat d’alarma no s’han fet 
corones per als difunts a la resi-
dència, on hi va haver un brot de 
coronavirus amb diverses perso-
nes que van perdre la vida.

z jordi Vidal, propietari del res-
taurant L’Espurna de Lleida, va 
apuntar que el segon mes de 
confinament van començar a 
oferir menjar a domicili “per re-
duir les pèrdues”, un servei que 
“continuarem donant”. “Hem 
fet unes cinc-centes coman-
des”, va assegurar. Així mateix, 
va explicar que dimecres preve-
uen obrir de nou les portes de 
l’establiment.

Vidal, que va assegurar que la 
pandèmia “ens ha trastocat els 
plans”. Per això, durant el pri-
mer mes de confinament van 
dur a terme “una anàlisi de les 
pèrdues” i després van comen-
çar a oferir menjar a domicili 
“per reduir-les”. Aquest és un 
servei que “ha vingut per que-
dar-se i el continuarem oferint”. 
Vidal va apuntar que ara “han 
canviat les normes del joc”, de la 
mateixa manera que els costos 

del negoci. Així mateix, va dir 
que “nosaltres ja fa temps que 
treballem amb productors del 
territori i aquesta ha de ser una 
cultura que hem d’instaurar”.

Julita Duró, de Flors Julita 
de la Fuliola, és una altra de les 
cares visibles de la iniciativa del 
Patronat de Promoció Econòmi-
ca. Va explicar que els clients li 
han demanat rams a domicili i 
que durant la quarantena re-
bia comandes per telèfon i per 

WhatsApp. Duró assegura que 
té les plantes d’exterior al carrer 
i durant el confinament la gent 
les agafava, li enviaven una fo-
to i li deien: “Julita, he agafat 
això i ja t’ho passaré a pagar 
quan puguem.” Duró va afe-
gir que també li va fer un ram 
de flors silvestres a una clienta. 
En aquest negoci han perdut els 
ingressos de les flors dels casa-
ments i comunions, que s’han 
ajornat per la crisi sanitària.

Suport
Asseguren que “la gent 
s’està conscienciant  
que ens hem d’ajudar els 
uns als altres”
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leS clauS

Un ampli consens polític al Parlament i un extens front d’oposició al Pirineu. La futura Agència del Patrimoni 
Natural amb prou feines troba suport a Lleida, on la rebutgen edils dels mateixos partits que la impulsen a la cambra. 
El Govern espera que aporti agilitat i eficiència; mentre que els seus contraris temen centralisme i opacitat.

r. r.

La futura Agència del Patri-
moni Natural ha generat 
tant consens entre partits al 

Parlament com rebuig al Pirineu 
i en municipis rurals de la resta 
de Catalunya. Nombrosos al-
caldes i regidors ja han expres-
sat el seu rebuig, malgrat que 
en molts casos pertanyen als 
mateixos partits que impulsen 
aquest nou organisme a la cam-
bra catalana: JxCat i ERC, socis 
al Govern de la Generalitat; i 
PSC i ECP, a l’oposició. Aquest 
nou ens públic estarà adscrit al 
departament de Territori, que el 
defensa al considerar que apor-
tarà agilitat, suprimirà traves 
administratives i millorarà l’efi-
ciència en l’ús de fons públics. 
Així ho va afirmar el conseller, 
Damià Calvet, que considera 
que el món rural guanyarà una 
participació directa en la ges-
tió ambiental “que ara no té”. 
També s’ha posicionat a favor 
d’aquest organisme la Xarxa per 
a la Conservació de la Natura, 
formada per diverses ONG am-
bientals. Davant aquesta visió 
favorable, els contraris a la nova 
agència temen més centralisme 

i opacitat. Així consta en mani-
festos i mocions que han subs-
crit fins ara més d’un centenar 
d’ajuntaments, consells d’alcal-
des, EMD i nombroses entitats: 
col·legis professionals, sindicats 
agraris, associacions de defensa 
forestal i de propietaris de bos-
cos, i societats de caça i pesca, 
entre d’altres. Davant de l’im-
minent debat parlamentari per 
crear l’agència, reclamen un 
ajornament per consensuar el 
text amb els municipis i els sec-
tors econòmics afectats.

Adhesió de la Diputació
A Lleida, s’ha afegit a aquest 

clam creixent la Diputació. Ho 
va fer en una moció dels socia-
listes que va rebre vots a favor 

reportatge medi ambient

Una agència que 
provoca discòrdia
L’oposició al nou ens de Patrimoni Natural contrasta amb 
l’ampli consens entre partits al Parlament

de diputats d’ERC i abstencions 
de la resta de republicans i de 
JxCat, tots de formacions que 
promouen l’agència al Parla-
ment. També s’hi han pronun-
ciat en contra els consells d’al-
caldes del Pallars Sobirà, el Pa-
llars Jussà i l’Alt Urgell, així com 
catorze consistoris d’aquestes 
comarques, la Cerdanya, l’Alta 
Ribagorça i el Solsonès. Tam-
bé s’hi oposen algunes EMD 
lleidatanes.

Protesta a Port del Cantó
Aquest rebuig es va plasmar 

dimecres d’aquesta setmana 
en un acte que va reunir mig 
centenar de representants d’ens 
locals i associacions al Port del 
Cantó. Els participants es van 
concentrar amb mascaretes i 
mantenint les distàncies de se-
guretat i van deixar constància 
d’aquesta manera d’una altra de 
les seues queixes: la proposta 
de llei es tramita en plena crisi 
sanitària del coronavirus, quan 
l’atenció de les administracions 
locals està centrada en proble-
mes immediats i urgents de la 
població i les associacions han 
vist sensiblement reduïda la se-
ua capacitat d’obrar a causa del 
confinament.criSi Sanitària

Els contraris lamenten  
que la creació de l’agència 
es tramiti en plena  
crisi sanitària

acn

Participants dimecres en 
l’acte contra l’agència  
al Port del cantó.

Proposició de llei
z La proposició de llei per crear 
l’agència de Patrimoni natural 
té el suport de Jxcat i ERc, socis 
al Govern, així com del PSc i En 
comú Podem. El debat parla-
mentari per aprovar-la està pre-
vist el 17 de juny i els contraris 
exigeixen un ajornament per 
consensuar-la amb els territoris 
i sectors afectats.

Agilitat o opacitat
z L’agència ha de substituir la 
direcció general de Polítiques 
ambientals. El Govern i els par-
tidaris de la proposta creuen 
que això aportarà agilitat, eli-
minarà traves administratives 
i eficiència en l’ús de recursos 
públics. Els contraris temen una 
opacitat més gran.

Participació territorial
z Per a la Generalitat, la nova 
agència augmentarà la partici-
pació del món rural en la gestió 
ambiental, i ho farà d’una for-
ma directa que ara no existeix. 
En canvi, els detractors veuen 
la participació del territori me-
rament “testimonial”, com a 
membres designats en un con-
sell de direcció en el qual la pro-
posta de llei reserva sempre la 
majoria absoluta als represen-
tants de la Generalitat.

oPinionS

acn

acn

acn

acn

Carles Isus
PRESiDEnt DEL conSELL DEL SobiRà

Rosendo Castelló
conSoRci foREStaL DE cataLUnya

Josep Ramon Fondevilla
aLcaLDE i DiPUtat PRovinciaL

Rosa Amorós
aLcaLDESSa i DELEGaDa DEL GovERn

«No funcionarà 
d’esquena a la gent»

«L’hauria de controlar 
el mateix territori»

«Som els que  
vivim aquí»

«Sóc alcaldessa i em 
dec als meus veïns»

z El president del Sobirà afirma 
que la seua comarca va ser el 
detonant del front que qüestio-
na l’agència tal com la planteja 
la proposició de llei i exigeix un 
ajornament per reformar el text. 
“això no funcionarà si es fa d’es-
quena al territori on s’aplicarà”, 
va resumir.

z alcalde de Soriguera i dipu-
tat provincial d’ERc, va ser un 
dels tres republicans que van 
votar paralitzar la tramitació de 
l’agència al ple de la Diputació. 
Dimecres passat va reclamar 
més representació territorial per 
aplicar mesures a “les persones 
que vivim aquí”.

z Rosendo castelló, president 
del consorci forestal de catalu-
nya, va valorar que un òrgan de 
gestió ambiental hauria d’estar 
“controlat” per representants 
del territori i va apuntar que en 
la proposta actual troba a faltar 
aspectes com la lluita contra el 
canvi climàtic.

z va anar a la protesta del Port 
del cantó només com a alcaldes-
sa d’isona i conca Dellà, al con-
siderar que es deu “al municipi, 
els seus pobles i les persones 
que viuen de l’activitat agrària”. 
com a delegada del Govern, va 
dir, no ha rebut instruccions so-
bre la proposta del Parlament.
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La futura agència tindrà el seu propi pressupost 
amb aportacions de la Generalitat, la gestió 
d’impostos com el del CO2 i ingressos per 
sancions i el cobrament de taxes, entre d’altres

La proposta de llei preveu un director al 
capdavant de l’agència i un consell de direcció, 
amb representació territorial però sempre 
amb majoria absoluta de la Generalitat

A Aran, l’agència no exercirà les funcions 
transferides al Conselh. L’administració 
aranesa les desenvoluparà per si mateixa, 
d’acord amb la seua llei de règim especial

r. r.
Una forta oposició a la nova 
Agència de Patrimoni Natural ha 
aflorat quan falten pocs dies per 
al debat al Parlament per crear-la. 
S’ho esperava?
M’ha sorprès aquesta oposició 
d’última hora. He rebut moltes 
peticions d’informar consells 
comarcals sobre la proposició 
de llei, d’explicar què és la futu-
ra agència i desfer malentesos. 
Malgrat totes les explicacions, 
persisteix un sentiment de des-
confiança. Ho respecto i puc ar-
ribar a entendre-ho, hi ha des-
confiança després de dècades 
en què el territori ha patit molt. 
Davant d’això, em comprometo 
a treballar des del departament 
i l’agència per guanyar aquesta 
confiança.
L’ha portat a plantejar-se ajornar 
o canviar el projecte actual?
No és un projecte de llei del 
Govern, sinó una proposició de 
llei sorgida del Parlament, dels 
grups de Junts, ERC, PSC i Co-
muns, que formen una majoria 
molt qualificada. És la cambra, 
la que ha fixat el debat el dia 17. 
Tanmateix, a les reunions amb 
el territori he escoltat a més de 
parlar, i he comprès que hi ha 
nerviosisme i dubtes legítims. 
Per aquesta raó, he enviat una 
carta als ponents de la llei per 
demanar-los que considerin 
augmentar la representació dels 
ajuntaments i sectors econòmics 
afectats.
Ara el text de la proposta atorga 
la majoria absoluta del consell 
de direcció a la Generalitat. Això 
canviaria?
Lògicament, la Generalitat 
mantindrà la majoria absoluta 
en el consell de direcció. La nor-
mativa estatal sobre entitats pú-
bliques estableix que almenys el 
51 per cent de la representació 
estigui en mans de l’administra-
ció a la qual estan adscrites, en 
aquest cas el Govern.
Com s’aprimarà la Generali-
tat amb la creació d’aquesta 
agència?
Substituirà l’actual direcció ge-
neral de Polítiques Ambientals, 
no se superposa a l’estructura 
que ja existeix. Ho fem així 
per poder guanyar agilitat i 
eficiència.
Per què seria més eficient amb 
aquesta agència?

Departament De territori

«L’agència aportarà agilitat, 
eficiència i veu al territori»

Damià Calvet
❘ conseller De territori ❘ 

Sorprès pel rebuig davant del projecte de l’Agència de Patrimoni Natural, defensa que la proposta que el 
Parlament debatrà aquest mes eliminarà traves administratives i millorarà la participació territorial

«Ens resistim a 
crear nous espais 
protegits, hem de 
gestionar millor  
els actuals»

«Hi haurà més 
diners per a la gestió 
ambiental i en la 
direcció participarà 
el territori»

«La nova agència 
substituirà l’actual 
direcció de Polítiques 
Ambientals per 
guanyar eficiència»

«M’ha sorprès 
aquesta oposició 
d’última hora, però 
entenc que hi ha 
dubtes legítims»

quan en realitat substituirà 
una direcció general. Un altre 
és que entra en competències 
d’Agricultura, cosa que tampoc 
és certa. La conselleria manté 
íntegres les competències en te-
mes com forestals i agents ru-
rals, mentre que la de Territori 
continuarà exercint d’autoritat 
ambiental, però ho farà des de 
l’agència. També s’ha dit que en-
vairà competències dels ajunta-
ments, però això és impossible. 
No es pot fer.
Tindrà competències en qüesti-
ons com per exemple la reintro-
ducció de l’ós?
L’Agència exercirà d’autori-
tat ambiental per gestionar el 

que ja està protegit, no per im-
pulsar noves reintroduccions 
ni per augmentar les línies de 
protecció.
El text assigna a l’agència fun-
cions de planificació en espais 
naturals. Li correspondrien pro-
jectes com un futur Parc Natu-
ral del Montsec o bé ampliar 
Aigüestortes?
En el cas d’ampliar o crear es-
pais protegits, seria l’agència la 
que hauria d’emetre informes, 
com ara faria la direcció gene-
ral de Polítiques Ambientals. 
Tanmateix, per ara ens estem 
resistint a crear-ne més. El 32 
per cent del territori català ja 
està sota figures de protecció i 

la prioritat és que estiguin més 
ben gestionades. En el cas de 
nous parcs, si no hi ha diners ni 
eines de gestió, només generen 
frustració.
Contribuirà d’alguna manera 
l’agència al fet que hi hagi més 
diners per a aquest objectiu? El 
text apunta a ingressos propis a 
més d’assignacions del pressu-
post de la Generalitat.
Per exemple, gestionarà l’im-
post del CO2 a partir de l’any 
2021, ja que aquest any el padró 
de vehicles no estava a punt. Hi 
haurà més fons que mai per a 
gestió ambiental, gestionats per 
un consell de direcció en el qual 
serà present el territori.

La nova agència estarà subjec-
ta al règim d’empresa pública, 
els procediments de la qual són 
més ràpids al contractar perso-
nal, adjudicar obres i serveis, i 
atorgar subvencions. Un exem-
ple serien les necessitats puntu-
als i de temporada de personal 
dels Parcs Naturals. Contractar 
aquest personal és més ràpid i 
senzill des de l’agència que des 
de l’administració. D’altra ban-
da, aquest règim legal exigeix 
un òrgan de governança, en 
aquest cas el consell de direcció. 
Això és també un avanç, perquè 
encara que la Generalitat tingui 
majoria absoluta suposa l’en-
trada de més d’una conselleria, 
a part d’una representació del 
territori i sectorial que ara no 
existeix.
A què es fa referència quan 
parla de malentesos respecte a 
l’agència?
El principal és que l’agència ve 
a posar més traves, que és un 
nivell més en l’administració, 
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tremp
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 00 05
CAP Urgències  � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 28 28
Hospital Comarcal del Pallars  � 973 65 22 55

Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 10 00
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 81 08
Farmàcies � � � � � � � �Martínez  � � 973 65 00 32
 � � � � � � � � � � � � � � � � � � Artigues  � � 973 65 01 38
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 03 09
Inem  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 07 65
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 65 08 80
Urgències Mossos � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �112
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 00

SOrt
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 10
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 01 64
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 904 10 71 07
Farmàcia � � � � T� Mallorqués  � � 973 62 00 65
Departament d’Agricultura, Ramaderia i
Pesca de la Generalitat � � � �   � � 973 62 08 04
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 02 41
Escola de Piragüisme � � � � � �   � � 973 62 07 75 

Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 64
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 62 00 80
Mossos d’Esquadra � � � � � � � � � � � 973 65 88 85
eL pONt De SUert
Ajuntament� � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 05
CAP  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 11 59
Creu Roja � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 649 80 53 05
Servei d’ambulàncies� � � � � �   � � 902 45 09 02
Jutjat de Pau� � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 77

Oficina turisme  � � � � � � � � � � � � � � 973 69 06 40
Farmàcia Aguilà Borràs � � � �   � � 973 69 01 08
Correos� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 03 05
C� de Recursos Pedagògics � � � � 973 69 03 43
Serv� d’Extensió Agrària� � � �   � � 973 69 00 40
Societat de Pescadors � � � � �   � � 973 69 05 15
Bombers  � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � 973 69 00 80

Pallars/Alta Ribagorça

redacció
❘ el pont De suert ❘ El Pont de 
Suert ha decidit suspendre la 
baixada de les falles, prevista 
per al 23 de juny, per l’actual 
context de la crisi sanitària. 
Després d’avaluar tots els es-
cenaris possibles s’ha consi-
derat suspendre la celebració. 
L’alcalde del Pont de Suert, 
Josep Antoni Troguet, va ex-
plicar que abans de la suspen-
sió s’havien plantejat celebrar 
l’esdeveniment tot i que amb 
un format diferent. “Tanma-
teix, s’ha valorat que durant 
el transcurs de la festa no serà 
possible garantir les mínimes 
mesures de seguretat entre els 
assistents. És una decisió de 
mala gana, obligada per la si-
tuació actual i amb l’únic ob-
jectiu de preservar la salut de 
tots, tant dels participants com 
dels visitants”, va dir.

Finalment, els fallaires i les 
diferents entitats que organit-
zen la baixada van decidir sus-
pendre l’edició d’aquest any 
i seguir treballant per a l’any 
vinent. “L’esperit fallaire con-
tinua més fort que mai, aquesta 
vegada amb responsabilitat i a 
l’altura del que demana el mo-
ment, però amb la vista posa-
da en la pròxima edició de les 
festes”, va dir.

Més cancel·lacions
Precisament, aquesta ma-

teixa setmana els pobles de la 
Vall de Boí també van anunci-
ar que no celebraran la tradici-
onal baixada de falles ni cap de 
les activitats relacionades amb 
aquesta festa. Així, les baixa-
des que han quedat suspeses 
són les de Boí, prevista per al 

pròxim 23 de juny; Barruera 
(27 de juny), Erill la Vall (4 
de juliol) i Taüll (17 de juliol), 
que se sumen a les també can-
cel·lades de la Pobla de Segur, 
Durro, Senet i Alins, tal com ja 
va avançar aquest diari (vegeu 
SEGRE del dia 4). Així mateix, 

els municipis d’Isil i València 
d’Àneu tampoc no celebraran 
aquest any la baixada de falles 
a causa de la crisi del corona-
virus. En aquest cas estaven 
previstes el proper dia 23 de 
juny a Isil i el 27, a València 
d’Àneu.

El Pont de Suert també 
suspèn la baixada de falles
S’afegeix a Boí, la Pobla, Durro, Senet, Alins, Isil i València

tradicions coronavirus

imatge d’arxiu de la celebració de les falles al Pont.

L’Alta Ribagorça redueix un 17 per cent 
els residus durant el confinament

medi ambient escombraries

x.r.
❘ el pont De suert ❘ L’Alta Riba-
gorça ha produït un 17 per 
cent menys de residus durant 
el confinament decretat per 
la crisi sanitària del coronavi-
rus. Així ho va explicar ahir 
la presidenta del consell co-
marcal, Maria José Erta, que 
va assegurar que el nivell de 
reciclatge s’ha mantingut en 
un 40%. Val a recordar que 
l’Alta Ribagorça és una de les 
comarques de Lleida que més 

reciclen, un rànquing que en-
capçala el Pallars Sobirà amb 
un índex del 5 per cent, segons 
assenyalen les dades de l’any 
passat.

Així mateix, el consell tam-
bé ha intensificat la recollida 
de residus durant el confina-
ment. D’aquesta manera, es 
va oferir als veïns un servei 
de deixalleria personalitzat, 
que funcionava sota demanda 
i porta a porta. En total, s’han 
portat a terme 150 serveis en 

dos mesos i es s’han recollit 
dispositius electrònics, fusta 
i altres residus de gran mida.

Erta també va agrair el tre-
ball que han dut a terme les 
brigades municipals de la co-
marca, que es va encarregar 
de fer desinfeccions a les zones 
dels contenidors. La presidenta 
també va valorar positivament 
la implicació de tot el personal 
del servei de recollida de resi-
dus i la col·laboració dels veïns 
de la comarca.

n Les festes del foc van ser 
declarades Patrimoni de la 
Humanitat per la Unesco 
l’any 2015, fet que va su-
posar un revulsiu turístic 
que atreu cada any milers 
de visitants. Les de Durro 
i la Pobla de Segur són les 
primeres a celebrar-se a 

mitjans de juny. Els seguei-
xen Durro, Boí, el Pont de 
Suert, Vilaller, Barruera, 
Erill, Taüll i Llesp. També 
a Aran es crema Eth Haro 
per Sant Joan i també hi ha 
falles a Isil, al Pallars Sobi-
rà, entre altres poblacions 
del Pirineu.

Patrimoni de la Humanitat

Les festes del foc atreuen  
cada any milers de turistes

Alins ampliarà el refugi del Gall 
Fer amb un nou magatzem

serveis alta muntanya

❘ Alins ❘ Alins ha tret a licitació 
la construcció d’un magat-
zem al refugi del Gall Fer, 
com a peça polivalent amb 
dos plantes dins del conjunt 
del refugi, per un total de 
47.000 euros. Les actuaci-
ons consisteixen en la millo-

ra interior i la col·locació dels 
serveis necessaris per al bon 
funcionament d’aquest espai 
i pretén reforçar l’oferta del 
refugi. Aquestes actuacions 
permetran potenciar aquest 
atractiu turístic i dinamitza-
dor de la zona.

Veïns de la Vall de Boí podran 
apadrinar jardineres i cuidar-les

municipis iniciatives

❘ lA vAll De boí ❘ L’ajuntament 
de la Vall de Boí ha posat en 
marxa una iniciativa perquè 
els veïns del municipi siguin 
els que s’encarreguin de la 
cura i del manteniment diari 
de les flors de les jardineres 
municipals que hi ha repar-

tides per tots els pobles. El 
consistori preveu que amb 
aquest apadrinament volun-
tari i personal s’optimitzi un 
servei bastant menyspreat 
durant anys. També es pre-
veu proveir els pobles de més 
jardineres.

AjuntAment De lA vAll De boí

aquesta setmana s’han arreglat les jardineres municipals.

La Pobla estrena llibreria, que 
acollirà activitats culturals

serveis llibreria

❘ lA poblA De segur ❘ El Tinter és 
la nova llibreria que ahir va 
obrir les portes per primera 
vegada a la Pobla de Segur. 
Els seus gestors tenien pre-
vist obrir abans de l’estat 
d’alarma i l’estrena va que-
dar paralitzada per la crisi 
sanitària. Finalment, ahir van 

poder obrir aquesta llibreria 
des d’on també es portaran 
a terme activitats infantils, 
contacontes i la venda de lli-
bres, tant nous com de sego-
na mà. L’objectiu és que es 
converteixi en un espai de 
cultura i de lectura per als 
veïns de la població.

el tinter

imatge de l’interior d’aquest equipament a la Pobla.
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